

棉花学报

Cotton Science



首页 | 期刊信息 | 投稿指南 | 标准规范 | 期刊订阅 | 广告服务 | 联系我们 | English | 中国棉花 | 进入旧版

棉花学报 » 2014, Vol. 26 » Issue (1) :<mark>73-80</mark> DOI: 1002-7807 (2014) 01-0073-08

研究与进展 最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

<< Previous Articles | Next Articles >>

河南植棉区施氮量对麦棉两熟产量及氮肥利用率的影响

董合林,李鹏程,刘爱忠,刘敬然,李永旗,王晓茹,王刚

中国农业科学院棉花研究所/棉花生物学国家重点实验室,河南 安阳 455000

Effect of Nitrogen Application Rate on Yield and Nitrogen Use Efficiency of Wheat-Cotton Double Cropping in the Henan Cotton Region

Dong Helin, Li Pengcheng, Liu Aizhong, Liu Jingran, Li Yongqi, Wang Xiaoru, Wang Gang*

Institute of Cotton Research of Chinese Academy of Agricultural Sciences / State Key Laboratory of Cotton Biology, Anyang, Henan 455000, China

摘要 参考文献 相关文章

Download: PDF (407KB) HTML 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 研究了河南植棉区麦棉两熟施氮量对两季产量和氮肥利用率的影响。结果表明,施氮能显著提高小麦产量、总有效穗数和穗粒数,籽粒千粒重随施氮量增加而降低;商丘和内黄试验点小麦最高产量所需的施氮量分别为201.4 kg· hm⁻²和187.2 kg· hm⁻²,经济最佳施氮量分别为163.0 kg· hm⁻²和134.9 kg· hm⁻²。施氮也能显著提高棉花产量和单株成铃数;适量施氮可提高铃重;商丘和内黄试验点棉花最高产量所需的施氮量分别为244.4 kg· hm⁻²和224.2 kg· hm⁻²,经济最佳施氮量分别为225.9 kg· hm-2和207.0 kg· hm⁻²。小麦氮肥利用率以施氮量180 kg· hm⁻²最高。麦棉两季氮肥利用率,商丘试验点随施氮量增加而降低;内黄试验点以施氮量390 kg· hm⁻²最高。小麦、棉花氮肥偏生产力、农学利用率均随施氮量增加而降低。

关键词: 河南植棉区 麦棉两熟 施氮量 产量 氮肥利用率

Abstract: To study the effects of nitrogen application rate on yield and nitrogen use efficiency (NUE) of the wheat-cotton double cropping system in the Henan cotton region, we conducted two field experiments in Shangqiu city and Neihuang County, Henan Province. The result showed that wheat yield, total effective spike numbers and grains per spike increased significantly with nitrogen application rate. However, the 1000-grain weight decreased. Maximum wheat yield was obtained at nitrogen application rates of 201.4 kg· hm⁻² and 187.2 kg· hm⁻² at the two experimental sites, respectively, whereas optimum yield was at rates of 163.0 kg· hm⁻² and 134.9 kg· hm⁻². With increasing nitrogen application rate, cotton yield and boll numbers per plant also increased significantly. An optimal nitrogen application rate was favorable for improving boll weight. Maximum cotton yield was achieved at nitrogen application rates of 244.4 kg· hm⁻² and 224.2 kg· hm⁻² in the city of Shangqiu and in Neihuang County, respectively, whereas optimum cotton yield was at rates of 225.9 kg· hm⁻² and 207.0 kg· hm⁻². The highest NUE in wheat was attained at the nitrogen application rate of 180 kg· hm⁻². At the Shangqiu experimental site, total NUE in the wheat-cotton double cropping system declined with increasing nitrogen application rate. However, highest total NUEs were obtained at the rate of 390 kg· hm⁻² at the Neihuang County site. With increasing nitrogen application rate, both nitrogen partial factor productivity and agronomic efficiency in wheat and cotton decreased.

Keywords: Henan cotton region wheat-cotton double cropping nitrogen application rate yield nitrogen

fertilization use efficiency

Received 2013-09-25;

Fund:

国家棉花产业技术体系(CARS-18-17)

About author: 董合林(1964-), 男, 副研究员, donghl@cricaas.com.cn

引用本文:

董合林, 李鹏程, 刘爱忠, 刘敬然, 李永旗, 王晓茹, 王刚.河南植棉区施氮量对麦棉两熟产量及氮肥利用率的影响[J] 棉花学报, 2014, V26(1): 73-80

DONG He-Lin, LI Peng-Cheng, LIU Ai-Zhong, LIU Jing-Ran, LI Yong-Qi, WANG Xiao-Ru, WANG Gang.Effect of Nitrogen Application Rate on Yield and Nitrogen Use Efficiency of Wheat-Cotton Double Cropping in the Henan Cotton Region[J] Cotton Science, 2014,V26(1): 73-80 跡接ま立・

http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/1002-7807(2014)01-0073-08 或 http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/Y2014/V26/I1/73

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 董合林
- ▶ 李鹏程
- 刘爱忠刘敬然
- 李永旗
- ▶王晓茹
- F _______
- ▶ 王刚

Copyright 2010 by 棉花学报